
 

 بسم الله رحمن الرحیم

  و لغات قواعد عربیجزوه 

 گان:امیرعرشیا اسماعیلی،محمد حسین فتاحیدنپدیدآور

 فهرست:

 درسنامه:                                                              لغتنامه:

 انواع کلمه در زبان عربی

 اسم از نظر تعداد

 اسم اشاره

 اسم اشاره مکانی

 اعداد

   ساعت در عربی

 افعال

 فعل امر حاضر

  فعل نهی

 انواع ترکیب در زبان عربی

 1درس 

 2درس

 3درس

 4درس

 5درس

 6درس 

 7درس 

 8درس 



 

 : انواع کلمه در زبان عرب  

 فعل -1

 اسم              -۲   

 حرف-۳     

 فعل

 .و شخص یا فاعل می باشد که معنای انجام کاری را می رساند دارای زمان

 مثال :       فعََلتَ        تَفعلَُ       ذَهَبنَ       تَذهَبنَ

 اسم

 معنا دارد ولی دارای زمان نیست.

 المعلم         تِلمیذٍ      مدرسة:        مثال

 :نشانه هایی برای شناخت اسم 

 الحقیبه انتهایش ه تانیث باشد )ه( 

 الجوّال   . ابتدایش ) الـ ( باشد

 البقرهٌ  انتهایش حرکت  تنوین ) اً اٍ اٌ ( باشد 

 

 

 

 



 

 حرف

 .دارای معنای کاملی نمی باشد

 مثال : اِنَّ     مِن     الَی     لـِ 

 نکته

 .بعد تشخیص دادبرخی اوقات حرف و اسم ترکیب می شود و باید اول تجزیه کرد 

 حرف + اسم  لـ + الطالب مثال: لـِالطالب 

 . مونثاست یا مذکر هر اسمی در عربی یا 

ا تجاندار  همانطور که می دانید برای تشخیص اول باید فهمید که جاندار است یا غیر

کار ما آسان شود؛ برای جانداران که می گوییم جنس نر و جنس ماده اما برای 

 غیرجاندار مذکر و مونث. 

برای مرحله بعدی و تشخیص به سراغ  علامت ها  می رویم؛ اصلی ترین و عامه ترین 

  بقرهاشد   مثال : الطالبه    العلامت اسم مونث ه تانیث می ب

 د مانند:            الطالب    الثور   اما مذکر هیچ نشانه ای ندار

ولیکن برای راحت شدن کار علامت های دیگری نیز برای تشخیص مونث وجود دارد ؛ 

 تمامی اسم شهر ها و کشور ها مونث هستند مانند : طهران   عراق 

 و بیشتر اسامی اعضای بدن نیز جز مونث ها به حساب می آیند 

 مثال :      عین    ید    

 



 

 اما بعضی از مونث ها هستند هیچ قاعده و علامتی ندارند اما مونث هستند. 

 مثال :  السماء      الشمس     النار     النفس    الارض 

 نکته

بعضی از اسم ها به صورت جمع هستند و تشخیص مذکر یا مونث بودن آن سخت است 

که آن ها را باید به صورت مفرد تبدیل کرده و بعد مذکر یا مونث بودن آن را تشخیص 

 داد. مانند : 

 مونث الحدیقه  الحدائق            مذکر  اَلاخ  الَاخوَه 

 : اسم از نظر تعداد 

 جمع-۳                 مثنی        -۲                 مفرد              -۱

 مفرد

مفرد نشانه هایی برای مذکر ندارد یعنی مفرد مذکر هیچ نشانه ای ندارد اما مونث نشانه 

 اش ه تانیث می باشد  

 المعلمه  المعلم            مفرد مونث  مثال :  مفرد مذکر 

 مثن  

 اسم مثنی دو علامت دارد : ) انِ ( و ) اَینِ ( 

 تَینِطالب   انِطالبت  بَینِطال  انِ: طالبمانند

 جمع 

 جمع مکسر-۲جمع سالم      -۱

 مذکر سالم نامیده می شود. ( و ) ینَ ( جمع اسم مذکر با ) ونَ 



 

 ینَمعلم     ونَمثال: معلم

 شود.اسم مونث با ) ات ( جمع مونث سالم نامیده می 

 اتمثال :  معلم

جمع برخی اسم ها مکسر یعنی شکسته است. در این جمع شکل مفرد کلمه تغییر می 

 کند اما هیچ قاعده و علامتی ندارند.

 طفل = اطفال         عبِره = عِبرَ     مثال :

 نکته

اگر نشانه های مثنی و جمع به انتهای اسم مفرد اضافه شود آن اسم مثنی و جمع می 

 بنابراین این نشانه ها اگر از آخر اسم حذف شوند آن اسم باید مفرد شود . شود.

 : اسم اشاره

 اشاره نزدیک های اسم

 جمعاسم اشاره مثنی           اسم اشارهمفرد           اسم اشاره 

 اسم اشاره مفرد 

 برای مذکر با هذا و برای مونث از هذه استفاده می کنیم.

 الحقیبه  هذه   مثال : هذا الصف        

 

 

 



 

 اسم اشاره مثن  

هذانِ( و )هذَینِ( استفاده می شود و برای مونث نیز )هاتانِ( و )هاتَینِ( برای مذکر از )

 .  استفاده می کنیم

 هذان الطالبانِ    هذین الطالبَینِ مثال :

 هاتان الطالبتانِ   هاتین الطالبتَینِ        

 اسم اشاره جمع 

 چه برای مونث و چه برای مذکر چون جمع است از هولاء استفاده می شود 

 هولاءِ اللّاعبون      هولاءِ اللّاعبات   مثال:

 اسم های اشاره دور 

 مفرد    جمع

 مفرد  

 و برای مونث از )تِلکَ( استفاده می شود. برای مفرد از ) ذلِکَ (

 مثال: ذلِکَ الرَّجُل        تِلکَ البِنت

 جمع

 هم برای مونث هم برای مذکر از) اولئک ( استفاده می شود 

 لئک مجاهدون       اولئک  مجاهداتمثال :   او

 

 

 



 

 : اسم اشاره مکاب  

 نزدیک 

 برای مذکر و مونث از ) هنا ( استفاده می شود 

 دور 

 برای مذکر و مونث از ) هناک ( استفاده می شود

 : اعداد 

 ترتیبی    -۲اصلی   -۱

 اعداد اصلی 

 برای شمارش هستند 

 مثال : واحد ، اثنان ، ثلاثه ، اربعه ، خمسه 

 اعداد ترتینی 

 در ایرانی ترجمه اش می شود : اُم و اُمین

 مثال : الاول ، الثانی ، الثالت ، الرابع ، الخامس

 

"  "ساعت در عرب 

 بیان ساعت در عربی بر این پایه است : الـ + عدد ترتیبی + ـه

 ساعت سه و ربع –مثال : الثالثه تماما = ساعت سه              الثالثه و الربع 

 ربعا = یک ربع مانده به چهاررابعا الاال    الثالثه و النصف = ساعت سه و نیم       



 

 : افعال

 فعل مضارع -۲فعل ماضی      -۱

 "فعل ماض  "

 جمع مفرد 

 اول شخص

 )من/ما(

 نانحن کَتَب ت  انا کتَبَ

 دوم شخص

 تو/شما

 تَ کر:انتَ کَتَبمذ

 تِ مونت:انتِ کتَب

 )مثنی(ت ماانتما کَتَب

 )مذکر(ت مانتم کَتَب

 )مونث(نَانتن کَتَبت 

 سوم شخص

 او/آنها)ایشان(

 مذکر:هو کَتَبَ 

 ی کَتَبَتمونث:ه

 ی()مونث مثنتا)مذکر مثنی/کَتَبَ اهما کتَبَ

 )مذکر(واهم کَتَب

 )مونث(نَهن کتَبَ

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 مضارع" "فعل

 جمع مفرد 

 اول شخص

 )من/ما(   

 کت ب  نَنحن  کت ب  اَانا 

 دوم شخص

 تو/شما

 کت ب  تَکر:انتَ مذ

 نَیانتِ تَکت ب:ثمون

 )مثنی(انِکت بتَانتما 

 )مذکر(ونَکت بتَانتم 

 )مونث(نَکت بتَانتن 

 سوم شخص

 او/آنها)ایشان(

 کَتَبَ یمذکر:هو 

 ت ب  کَت یمونث:ه

 ()مونث مثنیانِتَکت بمثنی/)مذکر انِکت بیَهما 

 )مذکر(ونَکت بیَهم 

 )مونث(نَکت بیَهن 

 

 "1 "فعل امر حاض  

، انتِ، -1
َ
در زبان عربی فعل امر حاض  را از شش صیغه مخاطب فعل مضارع)انت

( می سازیم.   انتما، انتما، انتم، انت  َّ

می از اول این شش صیغه حرف)ت( را حذف می کنیم و به جای آن همزه) ا ( -2

 آوریم . 

با توجه به عت   الفعل حرف مضارع ) حرکت حرف وسط در ریشه فعل -3

مضارع( به همزه  حرکت می دهیم؛ به صورتیکه اگر حرکت حرف وسط در مضارع 

د؛ ولی اگر حرکت حرف   ( یا کسره ) اِ ( باشد، همزه ما کسره ) اِ (  می گی 
َ
فتحه ) ا

 ( باشید، همزه ما 
ُ
د.  وسط در مضارع ضمه ) ا  ( می گی 

ُ
 ضمه ) ا



 

در صیغه مفرد مذکر امر، حرف آخر ساکن می شود ولی در مفرد مونث حرف -4

 )ن( حذف می شود. 

 نکته

 معمولا در جمله هابی که فعل امر داریم کلمات ) یا ، ایها ، ایتها ( وجود دارد. 

 مثال

 کلمات زیر را به صورت فعل امر بنویسید. 

خرُجت  َ 
َ
خرُجُ       ت

َ
 ت

ذهِبت  َ  
َ
ذهِبُ      ت

َ
 ت

جلِست  َ 
َ
جلِسُ      ت

َ
 ت

 پاسخ

خرُجُ 
َ
خرُجُ  اخرُجُ  ت

ُ
خرُج  ا

ُ
 ا

خرُجت  َ 
َ
خرُجت  َ اخرُجت  َ  ت

ُ
خرُجی  ا

ُ
 ا

ذهِبُ 
َ
 اِذهِب اِذهِبُ  اذهِبُ  ت

ذهِبت  َ 
َ
 اِذهِنی  اِذهبت  َ  اذهِبت  َ  ت

جلِسُ 
َ
 اِجلِس اِجلِسُ  اجلِسُ  ت

جلِست  َ 
َ
 اِجلِسیاِجلِست  َ  اجلِست  َ  ت

 نکته

 . ) 
ُ
د یا ضمه ) ا  همزه یا کسره ) اِ ( میگی 

 

 



 

 "2فعل امر"

فعل امر ) مفرد مذکر مفرد مونث ( انت و انت اشنا  غهیبا دو ص 1فعل امر در 

  فعل امر  مثن   یها غهیص ر یدرس با سا نی؛ در ا میشد
ُ
 : انت

ُ
ر : ما ، جمع مذکما انت

 
ُ
 َّ م و جمع انت

ُ   . میشو  اشنا می مونث : :انت 

 ساخت :  قهیطر 

درس  نیدر ا میخواند1فعل امر ساخت فعل امر در  یرا که برا بی تمام دستور ها

را  فعل امر حرف ) ن ( یها غهیتمام ص انی؛ علاوه بر آن در پا میبر  به کار می ی   ن

 جمع مونث ) انت   ( " غهی" به جز ص میکن  حذف می

 شود حذفش کرد هست نمی ی  ( ضمنکته : چون که ) ن 

ود  ش ) الف ( به آخر فعل اضافه می کینکته : در جمع مذکر بعد از حذف ) ن ( 

 شود خوانده نمی شود ولی که نوشته می

  : مثال

ذهبُ 
َ
ب  ت

َ
 اِذه

ب
َ
ذه

َ
نی  ت  َ ت

َ
 اِذه

ذهبانِ 
َ
 اِذهبا ت

ذهبانِ 
َ
 اِذهبا ت

 
َ
بون

َ
ذه

َ
بوا ت

َ
 اِذه

تی َ 
َ
ذه

َ
تی َ  ت

َ
 اِذه

 

 

 

 



 

 "فعل نهی"

صیغه  6با ،کتاب 6و درس  5از فعل مضارع میسازیم)در درس  فعل نهی را-

 مخاطب آشنا میشویم(

 ی ناهیه(اضافه میکنیم ."لا"ی نهی)"لا"به اول تک تک این صیغه ها حرف-2

 حرف آخر فعل را در صیغه مفرد مذکر ساکن میکنیم و در بقیه صیغه ها               -3

 . به جز جمع مونثرا حذف می کنیم  "ن"حرف 

 : مثال 

 

 

 

 

 ی منفی"لا"اضافه کردن 

 

 

 

 

 جمع   مثنی مفرد 

 تَصِبرونَ  تَصبِران تَصِبر  مذکر

 تصْبِرْنَ  تَصبِران تَصبِرینَ مؤنث

 جمع   مثنی مفرد 

 تَصِبرونَ لا تَصبِرانلا تَصِبر  لا مذکر

 تصْبِرْنَ لا تَصبِرانلا تَصبِرینَ لا مؤنث



 

 

 ها                صیغهحرف آخر فعل را در صیغه مفرد مذکر ساکن میکنیم و در بقیه 

 :به جز جمع مونثرا حذف می کنیم  "ن"حرف 

 

 

 

 

 

 

 

 

 نتیجه:

 

 

 

 جمع   مثنی مفرد 

 تَصِبرونَ لا تَصبِرانلا  ْ تَصِبرلا مذکر

 تصْبِرْنَ لا تَصبِرانلا تَصبِرینَ لا مؤنث

 جمع   مثنی مفرد 

 اتَصِبرولا تَصبِرالا  ْ تَصِبرلا مذکر

 تصْبِرْنَ لا تَصبِرالا ریتَصبِلا مؤنث
 ثابت می ماند و تغییر نمیکند

نمیشوداین الف خوانده   



 

 : یدر زبان عرب بیانواع ترک

 میدار بیدو نوع ترک یزبان عرب در

 ( هی) مضاف و مضاف ال یاضاف بیترک الف

 ) موصوف و صفت ( یوصف بیترک ب

 : یاضاف بی( ترکالف

 .شود یساخته م ریاز اسم + اسم / اسم + ضم یاضاف بیترک

 : مثال

 اسم + اسم الجِد  ثمرة

 ریاسم + ضم  کتابهُ

 : نکته

اما مضاف  ردیگ ینم نیالف و لام و تنو چگاهیمضاف ه یزبان عرب در

 !کدام چیه ای ردیبگ نیتنو ای ردیالف و لام بگ ایتواند  یم هیال

 

 

 



 

 :مثال

 بغداد نةیالمدرسة/کتاب طالبٍ/مد طالب

 :یوصف بی( ترکب

که صفت  میآور یم شیبرا یژگیچند و ای کیاست که  یاسم موصوف

 :شوند مانند یم دهینام

 مُجدٌ طالبٌ

 : نکته

اگر  ،یعنیصفت تابع موصوف خود است؛  یکه در عرب میبدان دیبا

 تی، جمع ... باشد صفت هم از موصوف تبع یموصوف مفرد مذکر ، مثن

 کند یم

 : مثال

 العالماتُ  الطالباتُ

 

 

 



 

 : نکته

انسان  ریجمع مکسر غ ایعاقل ( و  ریانسان )غ ریگاه موصوف جمع غ هر

 : . مثالدیآ یباشد ، صفت آن غالبا به صورت مفرد مونث م

 ةیَّاویمی/ المَوادّ الک عَةُی/ القِطاراتُ السَر دَةٌیمُف کُتُبٌ

 : نکته

موصوف خود  یداشته باشد، برا ( ةیّ/  یّ) مشدد  یای یاسم هرگاه

 ردیگ یصفت قرار م

 : مثال

 ةٌیّدینافذةٌ حد /ةٌیّخیقلعةٌ تار/  یٌخیتار اَثَرٌ

 نکته:

 ینم نیتنو ردیو جمع مذکر سالم بگ یمثن یکه نشانه ها یهر اسم

 ردیگ

 : مثال

 جنودٌ مؤمِنونَ

 

 



 

 "درس اول"لغتنامه:                                    

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 مصدر :تدریس

رَس             درس خواند
َ
 د

 مصدر:زیادة

 ،مشکلات

 ،بدان،آگاه باش



 

 رس دوم"د"

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 عمّال=کارگر                                           زاهد=پارسا       

ایمانمصدر:    ُ
ست ُ
َ
 مضارع: ی

 مضارع:منادی  



 

 "درس سوم"

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 درس چهارم: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 مضارع:اصابة

 =فجاة

 کلیة=دانشکده

 مصدر:نزول مؤنث است

لج برف،تگرگ=
ُ
ث  

 

 

 

 

قاد
ُ
 =ف

 

 

 

 

 =صلاة

 

 

 

 

 =ضَخ

 

 

 

 



 

 " درس پنجم"

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 مصدر:سکوت

 

 

 

 

قصانمصدر: 
ُ
ن  

 

ت
َ
 مصدر:لِجاج

 

 

 

 

 
 
ن
َ
 مصدر:ظ

 

 

 

 

 مصدر:وُلوج=دخول

 



 

 "درس ششم"

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

استلاممصدر:   

 

 

 

 

 مَلامةمصدر: 

 

 

 

 

 رُسوبمصدر: 

 

 

 

 

رقودمصدر:   

 

 

 

 



 

 "هفتمدرس "

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 اضاعةمصدر: 

 

 

 

 

انقاذمصدر:   

 

 

 

 



 

 "درس هشتم"

 

 

 ماض  استمراری

 

 ستخراجامصدر: 

 

 

 

 اشتغالمصدر:  

 

 

 

 

 مؤنث

 

 

 

 


